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      	This project is integrated into Lausanne’s topography. It is a continuation of the system of public platforms and gardens that rise one after another in a southwards direction, creating views towards the lake and the mountains. It is placed into a scenario defined by structures that descend towards the south, something characteristic of the geography of Lausanne.



The project fits comfortably into the continuity of the ecological space, forming a green area to the west beside the access road that continues to become a terraced garden belonging to the museum. 

The existing embankment on the west of the site is preserved so as to benefit from the plentiful vegetation already present, avoid disrupting the existing topography and limit excavation only to surfaces that are to be opened. It will extend to connect with the rooftop garden by passages.



A number of factors combine to create a building that is mainly subterranean including; choosing to work closely with the natural qualities of the site, having an appreciation for the specifics of conservation and the lack of natural light desired in the photography exhibition and dealing with problems in relation to the railway lines that impose an absence of transparency along the south façade at ground floor level.

The shape of the building, mostly inserted into the ground, provides stable climatic conditions that minimise energy needs and are very effective in conservation.



Natural light is brought into the building through several luminous openings located around the structure, primarily in the working areas. Planted climbing rosebushes along with the use of reflective materials are intended to increase levels of light.



Access to the main museum entrance and foyer starts at the esplanade and is a gentle slope that slowly descends to -5 m. All common spaces are situated on both sides of this soft descending pathway.

The spatial programme is mainly installed on two levels both above and below ground (0 - + 5 m and 0 - -5m).

The volume is extended in the 2nd basement level with an area for temporary exhibitions and an accompanying warehouse. 



At rooftop level (+ 5,80 m) a small transparent pavilion that houses a coffeeshop and the design exhibition hall is located. Thus, most space is left for the garden. At the south end, the garden is formed with multiple platforms and the pleasing view towards the lake are preserved for pedestrians and inhabitants of nearby buildings.







Location : Lausanne - Switzerland

Design year : Competition 2015, non prize winner

Client : État de Vaud

Architects : 

Anne Lacaton & Jean Philippe Vassal 

with Cloé Cazade chief project, Isabelle Ho, Camille Perrin, Ayumi Okano, Adrian Alvarez, collaborators 

Sébastien Lecaille, model maker

Engineers :

Bollinger Grohmann + Florian Kosche (ingénieur civil), ITF (ingénieur CVSE)

Program : Construction of the 2 museums : Musée de l'Élysée (photography) and MUDAC (design) + shared programs (library, shop, auditorium,  café/restaurant, temporary accommodation for artists, delivery...) 

Size : 12 286 sqm


      

      
      	Le projet s’inscrit dans le relief de Lausanne et continue le système de belvédères publics et jardins qui s'étagent successivement vers le sud, ouvrant des vues vers le lac et les montagnes.

Il s'inscrit dans ce jeu de vues, de cheminements descendants vers le sud, caractéristique de la géographie de Lausanne.



Le projet se cale en continuité de l'aire écologique, formant un espace vert côté ouest, le long des voies, qui se prolonge ainsi jusqu'au jardin en terrasse du musée largement amplifié. 

Le talus existant à l'ouest du terrain du projet est conservé, pour profiter de sa végétalisation déjà présente et abondante, ne pas bouleverser le relief présent, et minimiser les terrassements et excavations, uniquement effectués dans la partie viabilisée. Il se prolonge par le jardin sur le toit,  relié par des passages.



Le choix de travailler au plus près des qualités naturelles du site, la prise en compte des spécificités de conservation dans les réserves et des conditions d'exposition sans lumière naturelle pour la photo, et la contrainte des risques vis à vis des voies ferrées, imposant l'absence de transparence de la façade sud au rez, produisent un bâtiment qui se trouve en grande partie en sous-sol.

Cette configuration du bâtiment, largement inséré dans la terre, contribue à l'établissement d'un climat stable, très favorable aux conditions climatiques de conservation, et minimise les besoins énergétiques.



La lumière naturelle est apportée par de larges failles lumineuses, autour du bâtiment, notamment pour les espaces de travail, plantées de rosiers grimpants et pourvues de matériaux réfléchissants, pour amplifier la lumière.



L'accès à l'entrée du musée et au foyer se fait depuis l'esplanade par un cheminement qui descend doucement jusqu'à -5 m, le long de l'allée plantée suivant la pente. De part et d'autre de ce chemin en pente douce, se trouvent toutes les fonctions communes.

Le programme est installé principalement sur deux niveaux au-dessus et au-dessous du sol naturel (0 à +5 m et 0 à -5 m). 

Il se prolonge partiellement au 2ème sous-sol, avec une partie des espaces temporaires d'exposition pour chaque musée et un complément de réserves.



Au niveau du toit à +5,80 m, un petit pavillon transparent abrite le café et une salle d'exposition de design. Il laisse une très grande place pour le jardin, en belvédère sur le sud, et préserve la plus belle vue vers le lac pour les passants et les habitants des immeubles riverains.







Site : Lausanne, Suisse

Date : Concours non lauréat 2015

Client : État de Vaud

Architectes : 

Anne Lacaton & Jean Philippe Vassal 

avec, Cloé Cazade chef de projet, Isabelle Ho, Camille Perrin, Ayumi Okano, Adrian Alvarez, architectes collaborateurs

Sébastien Lecaille, maquette

Ingénieurs : 

Bollinger Grohmann + Florian Kosche (ingénieur civil), ITF (ingénieur CVSE)

Programme : 

Construction du musée cantonal de la Photographie (Musée de l'Élysée) et du Musée de design et d'arts appliqués contemporains (MUDAC) + programmes communs (auditoire, bibliothèque, salle d'exposition polyvalente, café/restaurant, boutiques...)

Surface : 12 286 m2


      

    


  



